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Kvalita vody ve Vltavě se nelepší, ale ani nehorší.
Smetí snad ubývá.

Nekoupat se ve vodách, o nichž nic nevíme. Možná že banální, ale toto pravidlo vás může ušetřit 
mnohých nepříjemností. A jak je to s koupáním ve Vltavě v Praze?

„V povodí Vltavy nemáme výrazné problémy s výskytem škodlivých látek. Problémem, a to 
téměř všude, bývá v letních měsících nadbytek živin ve vodě, který ve spojitosti se zvýšenou 
intenzitou slunečního svitu a postupným ohříváním vody vede k takzvanému zelenání vody. V tocích 
se vyskytuje zvýšené množství řas, v horším případě i sinic,“ říká mluvčí podniku Povodí Vltavy
Michaela Pohůnková. Ve vodě se ale podle ní postupně objevují také další látky, které se v ní dříve 
nevyskytovaly nebo je nebylo možné stanovit kvůli absenci vhodné analytické techniky. Jde především 
o široce používané látky, jako jsou léčiva a hormony, látky přidávané do kosmetických přípravků, 
pesticidy nebo přípravky na ochranu rostlin.

„Množství některých těchto látek se postupně zvyšují, jiná dlouhodobě stagnují nebo naopak i 
mizí, v závislosti na jejich používání,“ dodává Michaela Pohůnková s tím, že se zaváděním nových 
přípravků se také ve vodě objevují stále další látky, jejichž míra nebezpečnosti pro vodní ekosystém 
zatím zůstává neznámá. „Praha se svým více než milionem obyvatel je významným zdrojem těchto 
látek, hlavně léčiv a hormonů, ale ty se samozřejmě objevují víc až ve Vltavě pod Prahou,“ říká 
mluvčí.
A jak je to se znečištěním Vltavou odpadky? Například čtenářku Metra Emilii Puldovou nedávno 
šokovalo, co všechno nashromáždily ledolamy u Novotného lávky. „Lahve, papíry, gumy, mrtvého 
psa... Hrůza se na to podívat. Špína, zápach. Tragédie naší Prahy,“ lamentuje čtenářka. Podle Povodí
Vltavy je ale v tomto ohledu situace rok od roku lepší, odpadků ubývá. Každoročně totiž probíhá 
čištění řeky od odpadků Sdružením za čistou Vltavu, kde právě povodí zajišťuje jejich likvidaci. 
Podnik také odstraňuje černé skládky v Libni, Holešovicích nebo v Karlíně. Pravidelný úklid břehů pak 
organizuje také Praha 12 v Modřanech a Komořanech.

***

Citát „Problémem Vltavy nejsou ani tak škodlivé a cizorodé látky jako spíše nadbytek živin.“ 
MICHAELA POHŮNKOVÁ, MLUVČÍ PVL

Lepší nad Prahou

Nejčistší voda ke koupání je nad Prahou u vltavské kaskády. Problém je ale teplota.

* Jde totiž o spodní vodu z přehrad, která má prakticky celý rok nízkou teplotu. * Koupání není vhodné 
pod městskými aglomeracemi, kde se do vody mohou dostat látky z čištění odpadních vod. Proto 
nelze doporučit koupání hlavně v dolních tocích řek. * V létě navíc vlivem slunce a teplot přibývá ve
Vltavě živin, tím dochází k „zelenání vody“, a ve vodě je tak více řas, případně sinic. * Koupat by se 
tedy lidé měli v místech oficiálních koupališť, kde je kvalita vody pravidelně sledována.
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